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با احمق معاشرت مكن كه كارهاى 

احمقانه خود را براى تو زيبا جلوه 

می دهد و دوست دارد تو هم مثل 

او باشی.

نگاهي به فيلم »هجوم« ساخته شهرام مكري

يك ساديسم ضدسينمايي
   جواد  محرمي

 فيلم »هجوم« ساخته »شهرام مكري« به يك تله تئاتر 
روانپريشانه شبيه است كه با كدگذاري هاي افراطي به 
دنبال مش�تري هاي خاص مي گردد؛ اثري كه تماشاگر 
س�الم س�ينما براي تماش�اي آن بايد اعص�اب و روان 
فولادي داشته باشد تا در ميانه كار سالن را ترك نكند. 
هجوم به مراتب از س��اخته قبلي ش��هرام مك��ري عقب تر 
اس��ت و تقريباً از يك كارگردان تمام ش��ده خبر مي دهد؛ 
كارگرداني كه فرمالیسم و پیچیده گرايي جنون آمیزي را 
در پیش گرفته و البته نشان داده از روراست بودن با مخاطب 
خوش��ش نمي آيد. او علاقه اي افراطي به پیچیده نمايي و 
تكلف دارد ولي هنوز نمي داند كه اين پیچیده نمايي اگر در 
فیلم اول او ماهي و گربه زياد روي مخ تماشاگر نرفت، قرار 

نیست اين رويه تبديل به يك روال عادي بشود. 
تماش��اگر در فیلم دوم اگر ابداع تازه و مسیري رو به رشد 
مش��اهده نكند دلزده و تماش��اي فیلم براي��ش تبديل به 

شكنجه مي شود. 
مكري به نمادگرايي هم علاق��ه خاصي دارد. اين را از فیلم 
ماهي و گربه او هم مي شد فهمید؛ نمادگرايي كه البته نه در 
حد تعادل كه به ورطه افراط كشیده شده است. او نمادهايي 
را كه احتمالاً خود و همفكرانش از معاني آن مطلع هستند 

بي اندازه گل درشت توي چشم مخاطب فرو مي كند. 
اگر فیلم ماهي و گربه به واس��طه س��كانس- پلان بودن و 
فضاس��ازي تازه و ابداعات خاص در قصه گويي و نماهاي 
بیروني جالبش توانست نگاه ها را به خود جلب كند، فیلم 
هجوم به دلیل نداشتن هیچ كدام از اين ويژگي ها و تكرار 
ملامت بار همان تكنیك ها در فضايي ايزوله و بس��ته براي 

كارگردانش يك شكست قطعي محسوب مي شود. 
ظاهراً مكري سینما را مديومي براي سخن گفتن با عده اي 
خاص فرض كرده است؛ رويكردي كه سبب شده سینماي او 
از آنچه به نام سینماي مخاطب خاص مي شناسیم خاص تر 
باشد. او خودش هم اين را مي داند و براي همین هم است كه 

اساساً فیلم هايش را در گروه هنر و تجربه اكران مي كند. 
هجوم از جهات��ي با فیلم اخیر احمدرض��ا معتمدي كه در 
جشنواره فیلم فجر اكران شد ش��باهت هايي دارد. همان 
تكرار موقعیت ها از زواياي مختلف و رفت و برگشت مجاز و 
واقعیت را در هجوم هم مي بینیم با اين تفاوت كه سوءتفاهم 
در همه ابعاد بسیار جلوتر س��اخته شده است و حتي توان 

ارتباط با مخاطب عام را هم دارد. 
هر قدر س��وءتفاهم س��رگرم كننده و به لحاظ بازيگري و 

كارگرداني منظم س��اخته ش��ده فیلم هجوم گیج كننده، 
سرسام آور و بي انضباط است، ديالوگ هاي ضعیف بر دهان 
بازيگران ضعیف تر يك ملغمه ناامید كننده و ملال آور رقم 

زده است. 
از دل چنین اثر پیچیده نمايي مي توان ارجاعات بي ربط و با 
ربط زيادي بیرون كشید كه البته كاري عبث و غیرضروري 
است. فیلمسازي كه دوست دارد مفاهیمش را در لايه هاي 
چندم فیلمش بگنجاند و با زبان رمز و كدگذاري هاي خاص 
با مخاطب خاصش ارتباط بگی��رد، همان بهتر كه فیلمش 
در سالن هاي سوت و كور و سرد هنر و تجربه اكران شود و 
كس��ي هم به خودش زحمت آن را ندهد كه آنقدر فیلم را 
جدي بگیرد كه بخواهد مثلًا ارجاع��ات همجنس گرايانه 
آن را اس��تخراج كند. وقتي هجوم در برق��راري ارتباط با 
مشتري هاي اصلي اش در جشنواره برلین شكست خورده 
قطعاً در ارتباط گیري با مخاطب ايراني حرفي براي گفتن 

نخواهد داشت. 
بخش تدي برلیناله قاعدتاً اگر كمترين قابلیت هنري در 
فیلم هجوم يافت مي كرد به دلیل ايراني بودن اثر آن را از 
اعطاي جايزه بي نصیب نمي گذاشت. معلوم است كه مكري 
فیلمش را براي تماشاگر ايراني نس��اخته و تجربه تقريباً 
موفق فیلم قبلي اش در جش��نواره هاي غربي سبب شده 
تا ولع او براي س��اختن فیلمي جشنواره پسندتر چندبرابر 
ش��ود ولي حاصل ت��لاش او حت��ي براي جش��نواره هاي 
غربي نیز جذابیتي ندارد و طبیعي هم اس��ت كه با وجود 
كدگذاري هاي مورد نظر به دلیل ضعف هنري و تكنیكي 
وقعي به آن نهاده نشود. ماهي و گربه پرفروش ترين فیلم 
در گروه هنر و تجربه شمرده مي شود. شكست هجوم را به 
نوعي بايد شكست هنر و تجربه قلمداد كرد. مكري خودش 
يكي از كارمندان اين گروه دولتي اس��ت. فیلم اخیر او را 
به نوعي مي توان پاياني بر يك آغاز در س��ینماي مخاطب 

خاص هم تلقي كرد.

    محمدصادق عابديني
زماني كه صحبت از تهران مي ش�ود، عده اي از شلوغي آن مي نالند، 
گروه�ي از آلودگي هوا، بعض�ي از گران�ي، ترافيك و س�ر و صدا. در 
پايتخت مي ش�ود كس�اني را پيدا كرد كه آرزو مي كنند به شهر آبا و 
اجدادي ش�ان برگردند اما تهران نمي گذارد. براي همين سال هاست 
طرحي در ذهن مديران و مسئولان مي گذرد كه پايتختي را از تهران 
بگيرند و به ش�هر ديگري بدهند؛ اي�ده اي كه هنوز عملي نش�ده اما 
دوربين مستندس�ازان »خانه مستندس�ازان انقاب اس�امي« اين 
مسئله را پيگيري كرده و در يك مستند 14 قسمتي به نام»پايتخت« 
عاوه بر مشكات پايتخت راه هاي برون رفت از مشكات را نيز ارائه 
داده اس�ت. علي نيكبخت، مستندس�از و كارگردان »پاي تخت« در 
گفت وگو با »جوان« توضيحات بيشتري درباره اين مستند داده است. 
بيشتر مستندهاي ساخته شده درباره تهران، نوعي نوستالژي 
و بازگشت به تهران قديم و زيبايي هاي فراموش شده تهران 
را محور قرار داده اند، اما در مستند شما تهراني را مي بينيم 
بدون اين آرايش ها، چطور ش�د ته�ران را از زاويه متفاوتي 

ديديد؟
خانه مستندسازان انقلاب اس��لامي، رويه اي را در پیش گرفته كه در آن 
ش��أنیت و وزانتي را براي كارهايش قائل شده و در پرداختن به موضوعات 

تلاش مي كند لايه هاى زيرين آن را جدي تر نگاه كند. 
آنچه در مستند »پاي تخت« شاهد آن هستیم، نگاه جدي به مشكلات شهر 
تهران است؛ نگاهي كه حاصل 30 ماه تحقیق و پژوهش است، البته تلاش 
كرده ايم در كنار بیان مشكلات راهكار هاي آن را هم بیان كنیم. بدون بیان 
راهكار، گفتن از معضلات شبیه نق زدن مي شود و پیش از آن هم شاهد اين 

نوع مستند هاي نق نقو بوده ايم. 
مس�تند ابتدا ق�رار بود صرف�اً به 
انتقال پايتخت از ته�ران بپردازد 
و گويا بع�داً طرح آن عوض ش�د و 
مباح�ث گس�ترده تري را مدنظر 
قرار داديد! آيا بيننده با ديدن اين 
مس�تند فكر مي كن�د پايتخت از 

تهران بايد برود؟
امیدوارم امروز مسئولان به اين بلوغ فكري 
رسیده باشند كه ديگر شعارهاي كاريكاتوري 

درباره انتقال پايتخت را به زبان نیاورند. تهران و مشكلاتش آنقدر بزرگ 
هستند كه هر بار ايده تغییر پايتخت به میان آمده، هیچ كدام از دولت ها 

توانايي انجام آن را در خود نديده اند و آن را رها كرده اند. 
چه شد كه حرف گرفتن پايتختي از تهران به ميان آمد؟

در دو قسمت اول مس��تند ما نگاهي به تاريخچه طرح انتقال پايتخت از 
تهران داريم، يعني از س��ال 68 كه دولت آقاي رفسنجاني بر سر كار بود 
و رئیس جمهور وقت از مرح��وم كازروني وزير وقت مس��كن مي خواهد 
طرح انتقال پايتخت را آماده كند. وزارت مس��كن نیز از شركت مشاوره 
»شارستان« استفاده مي كند و نتیجه اين مي شود كه در شرايط اقتصادي 
آن سال ها كه تازه جنگ تحمیلي تمام شده بود، كشور استعداد و آمادگي 

چنین حركت بزرگ عمراني را ندارد. 
بعد از آن هم مجلس شوراى اسلامي قانون س��اماندهي شهر تهران را به 
تصويب مي رساند. ما در مستند پايتخت، مصاحبه هاي مختلفي داريم از 
مسئولان دهه 60 گرفته تا نمايندگاني كه طرح ساماندهي شهر تهران را 

تهیه كرده اند و نظر آنها را درباره مشكلات تهران جويا شده ايم. 
تهران ب�ا وجود هم�ه ح�رف و حديث ه�ا پايتخ�ت ماند و 
مشكاتش هر روز بيش�تر شد، در مس�تند »پاي تخت« به 

ريشه يابي مشكات هم پرداخته ايد؟
در اين مستند بخشي داريم كه از قصبه بودن تهران تا شهر شدنش و ايجاد 
كالبد شهري در آن را بیان كرده و براي اولین بار منصوره اتحاديه، تاريخ پژوه 

و نوه فرمانفرمائیان درباره گذشته تهران سخن مي گويد.
 ما چگونگي ايجاد بافت شهري و معضلاتي را كه اين بافت براي تهران به 

وجود آورده بررسي كرده ايم. 
من براي تهران شخصیت قائلم و معتقدم تا زماني كه به تهران و نیازهايش 
احترام گذاش��ته نش��ود، اين تهران اس��ت كه ب��راي مردم و مس��ئولان 

تصمیم گیري مي كند. 
مشكات تهران با شخصيت ما از چه زماني آغاز شده؟

مشكلات تهران نه در سال هاي اخیر بلكه ريشه در سال هاي بسیار دور تر 
دارد. بخش اعظم مش��كلاتي كه امروز در پايتخت داريم ريشه در دوران 

پهلوي اول دارد. 
زماني كه س��ر و كله نفت پیدا ش��ده، پول فروش نفت به كش��ورمان 
آمده اما ما برنامه اي براي استفاده از آن نداش��تیم و شروع كرديم به 
خیابان كشي و توس��عه اتومبیل محور پايتخت. خیابان هايی كه باعث 
ش��د تهران امروز به مردابي تبديل ش��ود در دوره پهل��وي اول ايجاد 
شده اند. اين توس��عه با كالبد تهران مغايرت داش��ته و همین موضوع 

باعث مشكلات امروز ما مي شود. 
مستند پاي تخت قرار است چه تأثيري روي بيننده بگذارد؟

به نظرم اين مستند تأثیر مستقیمي بر بالا بردن س��طح توقعات مردم از 
مس��ئولان دارد و فكر مي كنم يكي از دلايلي كه باعث ش��ده فعلًا مستند 

پخش نشود، همین موضوع است. 
مستند آماده شده و در اختيار تلويزيون است، چه زماني براي 

پخش آن در نظر گرفته اند؟
ما زمان ديده شدن مستند را از دست داده ايم، به ما گفته اند كه اواخر 
فروردين يا اوايل ارديبهشت س��ال 97 پخش مي شود. اين زمان دقیقاً 
پیش از جام جهاني است و همه چیز تحت تأثیر اخبار تیم ملي فوتبال 

است. در آن زمان قطعاً مستند پخش بشود، ديده نمي شود!
تلويزيون چقدر مي تواند محلي براي ديده شدن مستند هاي 

مسئله محوري مانند »پاي تخت« باشد؟
به نظرم تلويزيون بهترين رسانه براي نمايش 
مستند است و از آن بهتر فعلًا وجود ندارد، اما 
مسئله شلختگي اى اس��ت كه امروز در ارائه 
مستند در تلويزيون وجود دارد و همین باعث 
مي ش��ود از اثربخشي مس��تند كاسته شود. 
عدم نظم مديريتي در تلويزيون به فیلم هاي 
مس��تند ضرر مي زند و فیلم ه��اي خوبي كه 
تولید مي شود اغلب قرباني نتايج اين مديريت 

غلط مي شوند.

شكايت مادر شهيد مدافع حرم از ليا حاتمي
دعوت براي دادخواهي خون شهدا

از  قاس�مي دانا  حس�ن  ح�رم  مداف�ع  ش�هيد  م�ادر 
م�ادران، همس�ران و دخت�ران مداف�ع ح�رم خواس�ت 
ت�ا در مقاب�ل اظه�ارات لي�ا حاتم�ي س�اكت ننش�ينند 
و ب�ه ط�رح ش�كايت از اي�ن بازيگ�ر س�ينما بپيوندن�د. 
در پي س��خنان لیلا حاتمي در كنفرانس خبري فیلم »خوك« 
در جش��نواره برلین و حمايت از آشوبگران و برهم زنندگان نظم 
و امنیت كش��ور، واكنش هاي زيادي در فضاي مجازي ش��كل 
گرفت و در نهايت، مادر شهید حسن قاسمي دانا مدافع حرم در 
گفت وگويي تصويري از همه خانواده هاي شهدا خواست در مقابل 
اين نوع موضع گیري ها ساكت ننشینند. متن گفت وگوي تصويري 

اين مادر شهید به شرح زير است: 
»من مادر شهید مدافع حرم حسن قاسمي دانا هستم. پسر من و 
بسیاري از جوانان اين مملكت جان خود را فدا كردند، براي عزت 
اين نظام و امنیت اين مردم. متأسفانه مطلع شدم خانم لیلا حاتمي 
در جشنواره اي در كش��ور آلمان در مقابل رسانه هاي خارجي از 
اغتشاشگران حمايت كرده اند. فارغ از اينكه ايشان با كدام منطق 
از عده اي شورشي و برهم زننده امنیت دفاع كردند، من يك سؤال 
دارم؛ به چه حقي ح��رف اين مملكت را ن��زد بیگانگان بردند كه 
دستشان به خون اين مردم آلوده اس��ت؟ من دادخواستي تهیه 
كردم به نیابت از فرزند شهیدم و تمام جواناني كه جانشان را فدا 
كردند و از خانم لیلا حاتمي بابت اين رفتار شكايت مي كنم. از همه 
مادران، همسران و دختران شهداي مدافع حرم و وقايع اخیر تهران 
دعوت مي كنم به اين حركت بپیوندند.« لیلا حاتمي چند روز قبل 
در نشست خبري فیلم »خوك« در جشنواره برلین گفته بود كه از 
برخورد با معترضان در ايران، بسیار عصباني و ناراحت است. اين در 
حالي است كه فیلم خوك به رغم اظهارات اين بازيگر سینما، مورد 

توجه داوران جشنواره فیلم برلین قرار نگرفت.
........................................................................................

اختتاميه سی و ششمين دوره مسابقات 
سراسری قرآن كريم سپاه برگزار شد

آيي�ن اختتامي�ه سی و شش�مين دوره مس�ابقات ق�رآن 
كريم س�پاه پاس�داران انقاب اس�امی با حض�ور جمعی 
از فرمانده�ان، مس�ئولان و متولي�ان ام�ور قرآن�ی 
س�پاه در س�تاد فرمانده�ی كل س�پاه برگ�زار گردي�د. 
در اين مراسم سردار س��رتیپ دوم پاسدار دكتر حسین محبی 
معاون فرهنگی و تبلیغات نمايندگی ولی فقیه در سپاه به عنوان 
میزبان و برگزار كننده اين مسابقات اظهار داشت: طبق فرمايش 
امام تمام گرفتارى هاى مسلمین به خاطر دورى از قرآن است و 
مقام معظم رهبرى در بیانات عمیقی كه پیرامون قرآن و فعالان 
قرآن دارند، می فرمايند: ضعف ما مس��لمانان، عقب ماندگی ها ، 
كج رفتارى  ها و كج تابی هاى ما در مس��ائل اخلاقی و در زندگی 

ناشی از دورى از قرآن است. 
س��ردار محبی گفت: معاونت فرهنگ��ی و تبلیغات ب��ا الهام از 
رهنمودهاى حضرت ام��ام)ره( و مقام معظم رهبرى از س��ال 
1395 سه راهبرد اساسی را در مباحث قرآنی براى خود ترسیم 
كرده و سرلوحه فعالیت هاى قرآنی خود قرار داده است: راهبرد 
اول گسترش، ترويج، تعمیق معارف قرآنی در انديشه، فكر و رفتار 
كاركنان در زندگی فردى، سازمانی و اجتماعی می باشد. راهبرد 
دوم افزايش كمی و كیفی تعداد قاريان ، حافظان و آش��نايان با 
مفاهیم قرآنی اس��ت كه اين مطلب يكی از تدابیر مدنظر مقام 
معظم رهبرى در س��طح كش��ور می باش��د. وى راهبرد سوم را 
توانمند س��ازى فعالان قرآنی در عرصه رقابت هاى كش��ورى و 
رقابت هاى نیروهاى مسلح دانست و افزود: در راستاى تحقق اين 
راهبرد در سال هاى 95 و 96 اقدامات مهمی صورت گرفته كه به 

لطف الهی در سال 97 نیز ادامه خواهد داشت. 
معاون فرهنگی و تبلیغات نمايندگی ولی فقیه در س��پاه در ادامه 
اظهار داشت: از جمله اقداماتی كه در سنوات گذشته در تحقق اين 
راهبرد  ها صورت گرفت، برگزارى كارگاه هاى قرآن پژوهی است كه با 
استقبال بسیار خوب كاركنان مواجه شد و نیز از جمله اين اقدامات، 
آماده سازى كتاب مفاهیم قرآنی براى آشنايی هرچه بیشتر با معارف 
قرآنی و تهیه فلش كارت هاى قرآنی در هشت موضوع و محور كلان 
و در 30 موضوع كاربردى به تعداد 365 كارت است كه تحت عنوان 
يك روز يك آيه است. لازم به ذكر است در اين مسابقات سه روزه 
تعداد 583 نفر در رشته حفظ 5جزء، حفظ 10جزء، حفظ 15 جزء، 
حفظ 20 جزء، حفظ كل و قرائت تحقیق، قرائت ترتیل، اذان و نكات 
تفسیرى جزء20 قرآن كريم با يكديگر به رقابت پرداختند. نفرات 
برتر اين مسابقات به اردوى انتخابی مسابقات سراسرى قرآن كريم 

نیروهاى مسلح دعوت خواهند شد.

گفت وگوي»جوان« با كارگردان مستند »پاي تخت«

 تهران براي مردم و مسئولان 
تعيين تكليف مي كند

مشكات امروز تهران ريشه در اشتباه هاي پهلوي اول دارد

زماني كه سر و كله نفت پيدا شده، پول 
فروش نفت به كش��ورمان آم��ده اما ما 
برنامه اي براي استفاده از آن نداشتيم 
و شروع كرديم به خيابان كشي و توسعه 
اتومبيل محور پايتخت. خيابان هايی كه 
باعث شد تهران امروز به مردابي تبديل 
شود در دوره پهلوي اول ايجاد شده اند

    خبر

ادامه پروسه تقلب براي نمايش فيلمي مسئله دار
   ايزد مهرآفرين

فيلمس�از فيلم مس�ئله دار »عصباني  نيس�تم« براي 
رس�يدن به مقصود خود كه نمايش جمهوري اسامي 
ايران به  گونه اي كه نظامي غيرقابل اصاح است و بايد 
از آن فرار كرد از هر تقلب و فريبي فروگذار نيس�ت. 
اين روزها بحث اكران فیلم مسئله دار »عصباني نیستم« 
بیشتر شده است اما همچنان سازنده اثر با تحريك افكار 
عمومي و تحريف واقعیت قص��د دارد فیلمي كه در آن به 
وضوح نشان مي دهد نظام جمهوري اسلامي ايران جايي 

براي زندگي جوانان نیست را به اكران نزديك كند. 
براي تنوير افكار عمومي بار ديگر ع��دم رعايت قانون در 
ساخت فیلم توسط رضا درمیشیان و فريب ارشاد را مرور 
مي كنیم. به گواه اعضاي شوراي پروانه ساخت، فیلمنامه 
با فیلم ساخته شده مغايرت دارد، اگر هم فیلم براي پخش 
ايران و خارج از ايران و نمايش خانگي مجوز از اداره نظارت 
و ارزشیابي )وقت( دريافت كرده باشد در نمايش فیلم در 
خارج از كشور تقلب صورت گرفته است. اين فیلم با صحنه 
اعدام در جشنواره برلین به نمايش درآمد كه باعث اعتراض 
بسیاري از سینماگران حاضر در برلین شد در حالي كه فیلم 
مجوز نمايش بدون صحنه اعدام را دارا بود كه پروانه نمايش 

فیلم ملغي شده و تقلب صورت گرفته است. 
طبق ماده 16 »قانون نظارت بر نمايش فیلم و اس��لايد و 
ويدئو و صدور پروانه نمايش آنها« به وضوح آمده است: هر 

كس بدون اخذ پروانه نمايش از اداره كل نظارت و نمايش 
وزارت ارشاد اسلامي مبادرت به نمايش فیلم يا اسلايد و 
ويدئو بنمايد يا براي تقاضاي صدور پروانه به تقلب و فريب 
متشبث شود يا اطلاعات و مدارك موهوم يا مجهول عنوان 
كند يا در موقع نمايش فیلم خودسرانه به حذف قسمتي 
از فیلم يا  الحاق و افزودن صحنه هايي كه در موقع صدور 
پروانه از طرف مراجع ذي صلاح حذف ش��ده اقدام نمايد 
يا صحنه هايي از فیلم را در موقع تقاض��اي صدور پروانه  
نمايش خود از متن خارج ك��رده و اين صحنه ها را بعد از 
صدور پروانه به متن فیل��م اضافه كند و به طور كلي كلیه 
اش��خاصی كه به نحوي از انجام در اج��راي مقررات  اين 
آيین نامه تخلف نمايند، گذش��ته از اينكه براي تخلف در 
هر مورد به موجب قوانین جاري مملكتي تعقیب مي شود 
در مرحل��ه اول پروانه نماي��ش فیلم و در ص��ورت تكرار 

تخلف علاوه بر مجازات قانوني پروانه كس��ب متقاضي و 
نمايش دهنده فیلم لغو خواهد شد. 

براساس قانون پروانه نمايش فیلم ملغي شده و در نهايت 
وزارت ارش��اد با اين تقلب بايد برخورد مي كرد اما نه تنها 
برخورد لازم با فیلمساز صورت نگرفت بلكه فیلم به ثبت 
در شوراي صنفي نمايش رسید! جالب است كه همچنان 
فیلمساز درصدد فريب افكار برمي آيد و مدعي است 120 
نفر از سینماگران براي اكران فیلم »عصباني نیستم« به 
رئیس جمهور نامه نوشته اند در حالي كه تصويري از امضاى 

اين هنرمندان رسانه اي نشد. 
براس��اس گفته هاي فیلمسازان، درمیش��یان به صورت 
تلفني موافقت افراد را براي نوشتن نام آنها در ذيل نامه اي 
به رئیس جمهور جلب كرده اس��ت و در روزهاي گذشته 
تعدادي از سینماگران مدعي شدند از محتواي نامه اطلاع 

نداشتند و قرار نبوده است اين نامه رسانه اي شود. 
متأسفانه فیلمساز براي رسیدن به اهداف از پیش تعیین 
شده خود و نمايش جمهوري اس��لامي ايران به گونه اي 
كه نظامي غیرقابل اصلاح اس��ت و بايد از آن فرار كرد از 
هر تقلب و فريبي فروگذار نیس��ت. حال بايد ديد رئیس 
سازمان سینمايي كه با مفهوم »تقلب« به خوبي آشناست 
چه تصمیمي درب��اره فیل��م خواهد گرف��ت و چگونه با 
فیلمسازي كه در هر برهه از زمان كار خود را با فريب افكار 

پیش برده است برخورد خواهد كرد.


